

EN

EUROPAN 16

**REPORT ON  
EUROPAN SITE VISIT TO BASSENS/BORDEAUX MÉTROPOLE  
APRIL, 30, 2021**

On April 30, 2021, from 14:00 to 17:00, took place the visit of the site of Bassens / Bordeaux Metropole.

Taking part in the meeting were:

- **Fabien Génovésio**, in charge of economic development / City of Bassens
- **Flore Scheurer**, territory manager of the right bank and Garonne / Bordeaux Métropole
- **Emilie Laurent**, in charge of the economic animation mission at the right bank territorial pole / Bordeaux Métropole
- **Guillaume Gabach**, workshop and works department manager / Grand Port Maritime de Bordeaux
- **Samir El Magroud**, wharf operation manager / Grand Port Maritime de Bordeaux
- **Maxime Derrien**, director / GPV Rive Droite
- **Hélène Lacassagne**, urban project manager / GPV Rive Droite
- **Isabelle Moulin**, general secretary / European France
- **Mimrose Akbar**, projects assistant / European France
- **Hugo Franck**, architect, site expert / European France
- **Guillaume Foresti**, cameraman / Année 0
- **Téo Sizun**, cameraman / Année 0

Schedule of the filmed visit

1 p.m - Maxime Derrien, Hélène Lacassagne and Flore Scheurer (who will be present for the whole visit), meet and take charge of the European team at the Bordeaux Saint-Jean train station, in the direction of the GPV Rive Droite headquarters in Cenon, in order to discuss the schedule of the afternoon.

2:00 p.m- Arrival at the Grand Port Maritime de Bordeaux and welcome in front of the Capitainerie by Guillaume Gabach and Samir El Magroud. First speech of Guillaume Gabach about the particular functioning of the Port. Visit of the site by car, along the riverside wharf to the dry dock of the Port. Guillaume Gabach tells us about the different services offered by the Port. Continuation of the visit and stop at the edge of the Garonne. Our hosts talk about the logistics and mobilities of the industrial port zone as well as the different sectors that make up the economic activity.

3:00 p.m - We meet Fabien Génovésio near the Tertre de Panoramis - Parc des Coteaux / Séguinaud. The walk begins and we join the peri-urban refuge of Bordeaux Métropole "The American Night". Fabien Génovésio will speak about geography and

the consideration of the large territory. There will also be a discussion on mobility, the logistics of tomorrow and more particularly the management of the last mile. Maxime Derrien will also talk about the wasteland that is part of the project sites. The question of the uses to be imagined, in connection with the activities of the industrial port zone and the inhabited city will be raised.

3:30 p.m- The walk continues, between City and Nature, on the hiking trail along the railway and then the Lafon companies, to the site of the Bassens train station. Fabien Génovésio guides us and puts forward the expectations and the stakes of the site for the City of Bassens, in terms of uses of mobilities. We find Flore Scheurer who adds to and details, focusing her speech on the projects and objectives of Bordeaux Métropole: new mobilities in connection with new uses, while taking into account their environmental impact are part of the challenges for the right bank.

4:00 p.m - Meeting on the Guerlandes site with Emilie Laurent who explains the potential of the area. It is a question of economic development, recovery, but also of resilience and taking into account natural and technological risks. The issue of soil pollution is raised, in connection with the constructability and landscaping possibilities of the site. It is also a question of land ownership, permeability and networking.

4:30 p.m - We go to the green window and its pontoon, in order to take the full scope of the Garonne and its banks. It will first be a question of interface and territorial attachment. Flore Scheurer and Fabien Génovésio will talk about the challenges of mobility and urban logistics. We will then talk about taking into account the landscape and biodiversity, to conclude on the expected uses in connection with the historical and natural heritage of the site; in connection with the river.

5:00 p.m - End of the visit and return to the station.

**The site visit video can be viewed online at [www.europan-europe.eu](http://www.europan-europe.eu)**

FR

## EUROPAN 16

### COMPTE RENDU DE LA VISITE DU SITE DE BASSENS/BORDEAUX MÉTROPOLE 30 AVRIL 2021

Le 30 avril 2021, de 14h00 à 17h00, s'est déroulée la visite du site de Bassens / Bordeaux Métropole.

Étaient présents :

- **Fabien Génovésio**, chargé de mission développement économique / Ville de Bassens
- **Flore Scheurer**, manageure de territoire plaine rive droite et Garonne / Bordeaux Métropole
- **Emilie Laurent**, responsable de mission animation économique au pôle territorial rive droite / Bordeaux Métropole
- **Guillaume Gabach**, responsable du département atelier et travaux / Grand Port Maritime de Bordeaux
- **Samir El Magroud**, responsable d'opération quai / Grand Port Maritime de Bordeaux
- **Maxime Derrien**, directeur / GPV Rive Droite
- **Hélène Lacassagne**, cheffe de projet urbain / GPV Rive Droite
- **Isabelle Moulin**, secrétaire générale / Europan France
- **Mimrose Akbar**, assistante projets / Europan France
- **Hugo Franck**, architecte, expert de site / Europan France
- **Guillaume Foresti**, réalisation des films de visites de sites / Année 0
- **Téo Sizun**, cadrage / Année 0

Déroulé de la visite filmée

14h00 : Arrivée au Grand Port Maritime de Bordeaux et accueil devant la Capitainerie par Guillaume Gabach et Samir El Magroud. Première prise de parole de Guillaume Gabach concernant le fonctionnement particulier du Port. Visite du site en voiture, en longeant le quai fluvial jusqu'à la forme de radoub du Port.

Guillaume Gabach nous parle des différents services proposés par le Port.

Poursuite de la visite et arrêt au bord de la Garonne. Nos hôtes s'expriment au sujet de la logistique et des mobilités de la zone industrialo-portuaire ainsi que des différentes filières constituant l'activité économique.

15h00 : Nous retrouvons Fabien Génovésio à proximité du Tertre de Panoramis - Parc des Coteaux / Séguinaud.

La balade débute et nous rejoignons le refuge périurbain de Bordeaux Métropole « La nuit américaine ». Prise de parole de Fabien Génovésio sur des sujets de géographie et de prise en compte du grand territoire. Il sera également question de réflexions concernant les mobilités, la logistique de demain et plus particulièrement la gestion du dernier kilomètre. Maxime Derrien nous parlera également du terrain vague faisant partie des sites de projets. La question des usages à imaginer, en lien avec les activités de la zone industrialo-portuaire et la ville habitée sera posée.

15h30 : La balade se poursuit, entre Ville et Nature, sur le chemin de randonnée longeant la voie de chemin de fer puis les Etablissements Lafon, jusqu'au site de la Gare de Bassens. Fabien Génovésio nous guide et met en avant les attentes et les enjeux du site pour la Ville de Bassens, en termes d'usages de de mobilités. Nous retrouvons Flore Scheurer qui abonde et détaille, en axant son discours sur les projets et les objectifs de Bordeaux Métropole : de nouvelles mobilités en lien avec de nouveaux usages, tout en prenant en compte leur impact environnemental font partie des enjeux pour la rive droite.

16h00 : Rendez-vous sur le site des Guerlandes avec Emilie Laurent qui nous expose les potentiels de la zone. Il est question de développement économique, de rebond, mais également de résilience et de prise en compte des risques naturels et technologiques. La question de la pollution du sol est soulevée, en lien avec la constructibilité et les possibilités de paysagement du site. Il est également question d'appartenance du foncier, de perméabilité, de maillage.

16h30 : Nous nous dirigeons la fenêtre verte et son ponton, afin de prendre toute la mesure de la Garonne et de ses berges. Il sera d'abord question d'interface et d'accroche territoriale. Flore Scheurer et Fabien Génovésio reviennent sur les enjeux de mobilités et de logistique urbaine. Nous parlerons ensuite de la prise en compte du paysage et de la biodiversité, pour conclure sur les usages attendus en lien avec le patrimoine historique et naturel du site en lien avec le fleuve.

17h00 : fin de la visite et retour à la Gare.

**La vidéo de visite de site est visible en ligne sur [www.european-europe.eu](http://www.european-europe.eu)**